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چندوقـت پیـش در جمـع دوسـتان رسـانه ای صحبتـی شـد در ارتبـاط بـا اینکـه 

چـرا اینقـدر فیک نیوزهـا مرجعیـت پیدا کرده اند و رسـانه های رسـمی به حاشـیه 

رفته انـد. چـرا مثـا جایـی مثـل صداوسـیما کـه اتفاقـا دسترسـی های بهتـر و 

بیشـتری بـه اخبـار رسـمی و درسـت دارد نمی توانـد مرجعیتـش را بازیابی کند و 

برعکس رسـانه های مجازی که معلوم نیسـت اطاعات شـان را از کجا می گیرند 

و چطـور منتشـر می کننـد و چـه قصـد و نیتـی دارنـد اینقـدر بین مـردم محبوبند 

و ایـن همـه مخاطـب دارنـد. بحـث طولانـی بـود و نظـرات مختلفی هم ارائه شـد 

امـا از همـه آنهـا مهم تـر بخش دیگـری از صحبت ها بود کـه روی مصادیق خاص 

خصوصا بعد از اتفاقات و اغتشاشـات سـال گذشـته حرف می زدیم. درباره اینکه 

یـک نفـر دسـت بـه هـر نـوع از جنایـت زده، محکـوم و اعـدام هم شـده امـا بعد از 

آن رسـانه های خـاص او را تبدیـل بـه قهرمـان مظلومـی کرده اند کـه انگارنه انگار 

مرتکـب جنایاتـی شـده و اتفاقـا در حقـش ظلـم هـم شـده و نبایـد او را بـه سـزای 

اعمالـش می رسـاندند. اینجـای صحبت هـا رسـیدیم بـه کنـش رسـانه ای برخی 

از قـوا و سـازمان ها و ارگان هـای خـاص مثـل قـوه قضائیـه، نیـروی انتظامی و... 

کـه در مواجهـه مسـتقیم بـا بسـیاری از ایـن موضوعـات و مـوارد هسـتند. بـرای 

مثـال بعـد از شـهادت کیـان پیرفلـک و روح الله عجمیان و موارد مشـابه تصاویر، 

فیلم هـا و اطاعـات دسـت اولی در اختیـار نهادهـای امنیتـی و قضایـی بـود امـا 

بـه هـر دلیلـی هیچ کـدام از آنهـا در بحبوحـه شـکل گیری سـناریوهای جعلـی 

منتشـر نشـد و همیـن باعـث ماهیگیـری جریانات خاص از آب گل آلوده شـد. یا 

مثـا طـی سـالیان مختلـف، خصوصـا سـال های اخیـر دادگاه های زیـادی برای 

مجرمـان بـزرگ اقتصـادی و امنیتـی و... برگـزار شـد و به اتهامـات و جنایات آنها 

رسـیدگی شـد، امـا یـا هیـچ خبـر و اطاعـی از آنهـا منتشـر نشـد یـا اینکـه آنقدر 

دیـر کانالیـزه شـده و بعـد اخبـار مربـوط بـه آنهـا منتشـر شـد کـه کمتریـن اثـری 

در روایـت و خـط خبـری ایجادشـده نداشـت و نگذاشـت. اینهـا را بارهـا و بارهـا 

گفتیـم و در همیـن روزنامـه »فرهیختـگان« نوشـتیم و مطالبـه کردیـم. نه فقط از 

یـک نهـاد خـاص کـه حتـی از سـازمان ها و نهادهـای دیگـر. مثـا آن موقع هـا 

کـه برخـی از نیروهـای انتظامـی بـه امـوال عمومـی و مـردم آسـیب می زدنـد و  

فیلم هایـی در ایـن بـاره منتشـر می شـد، پلیـس فقـط آن را تکذیـب می کـرد و 

اعـام می شـد اینهـا مامورنمـا هسـتند و لبـاس نیـروی انتظامـی بـه تـن دارنـد و 

هیچ کـدام پلیـس نیسـتند. امـا هیچ وقـت هیـچ فیلـم و خبـر و توضیـح دقیقـی 

منتشـر نشـد کـه عاقبـت اینهـا چـه شـد؟ ایـن افـراد دسـتگیر شـدند؟ آیـا واقعـا 

مامورنمـا بودنـد؟ همین هـا هزینه هـای گزافـی بـه سیسـتم تحمیـل می کـرد و 

همچـون بنزیـن بـه آتـش اعتراضـات و اغتشاشـات می ریخـت و خـود مانعی بود 

بـر سـر راه ایجـاد آرامـش در جامعـه. از ایـن مـدل مثال ها زیاد اسـت و تا مدت ها 

می تـوان در ارتبـاط بـا آنهـا نوشـت. امـا بگذاریـد کمـی نزدیک تـر بیاییـم و ایـن 

مطالبـه قدیمـی را در کام رهبـری هـم ببینیـم. 

در دیـدار اخیـر رهبـری بـا مسـئولان دسـتگاه قضایـی کشـور بـه مناسـبت هفته 

قـوه قضائیـه، ایشـان در ارتبـاط بـا رسـانه قـوه قضائیـه انتقـاد جـدی داشـتند 

و فرمودنـد: »قـوه  قضائیـه تصویـر رسـانه ای خوبـی نـدارد. از رسـانه و تبلیغـات 

به درسـتی در ایـن قـوه و بـرای ایـن قـوه اسـتفاده نمی شـود. البتـه بخشـی اش 

مربـوط بـه دسـتگاه های رسـانه ها ]مثـل[ رادیـو و تلویزیـون و روزنامه هـا و ماننـد 

اینهـا اسـت، بخشـی اش هـم مربـوط بـه خـود درون قـوه اسـت. خـدا رحمـت 

کنـد مرحـوم آقـای موسـوی اردبیلی را؛ آن وقت هـا شـکایت می کـرد پیـش مـا از 

صداوسـیما؛ می گفـت کـه »اخبـار قـوه  قضائیه بعـد از اخبار کیفیـت راه جیرفت 

کـه ]مثـا[ راه بسـته اسـت یـا بـرف آمـده و ماننـد اینهـا! اینهـا را کـه گفـت، بعـد 

نوبـت می رسـد بـه قـوه  قضائیـه«؛ شـکایت ایشـان ایـن بـود. البتـه حـالا این جور 

نیسـت؛ حـالا بحمداللـه از ایـن جهـت بهتر اسـت لکـن تصویر قـوه  قضائیه، این 

  همـه کاری کـه انجـام گرفتـه، اینهـا را ]بایـد[ مـردم بداننـد، اینها را مـردم مطلع 

بشـوند. حـالا همیـن نکتـه ای کـه آقـای محسـنی اشـاره کردنـد، ایـن نشسـت و 

برخاسـت بـا قشـرهای مختلـف، ایـن خیلی مهم اسـت؛ هم از لحاظ شـکلی کار 

مهمـی اسـت، کار بزرگـی اسـت، هـم از لحـاظ نتیجه گیـری کار مهمـی اسـت؛ 

خـب قـوه  قضائیـه گسـترش پیـدا می کنـد، فکـرش بـاز می شـود، افق هـا در 

مقابلش روشـن می شـود. با حقوقدان ها بنشـینید، با افراد مختلف، کارشـناس 

اقتصـادی، کارشـناس سیاسـی، دانشـجو، جوان هایـی کـه ادعـا دارنـد، حـرف 

دارنـد، اسـتاد، کسـبه، روحانیـون؛ ایـن نشسـت و برخاسـت بـا اینهـا خیلی مهم 

اسـت؛ خـب اینهـا منعکـس بشـود؛ بـه شـکل درسـت، منعکـس بشـود؛ یعنـی 

گزارشـگری درسـت انجـام بگیرد.«

ایـن سـخنان و گایـه رهبـری از وضعیـت رسـانه ای قـوه قضائیـه را بگذارید کنار 

اقدامـات دسـتگاه قضایـی خطاهایـی که در این حوزه در گذشـته وجود داشـته 

و البتـه عـدم اهتمـام بـه برطـرف شـدن ایـن نقیصه. هنـوز چند روزی از سـخنان 

رهبـری نگذشـت کـه رئیـس سـازمان زندان هـا دوبـاره ایـن ایـراد کهنـه و البتـه 

مهـم یعنـی ضعـف رسـانه ای قـوه قضائیـه را نشـان داد. غامعلـی محمـدی، 

رئیـس سـازمان زندان هـای کشـور در یـک برنامـه تلویزیونـی و در پاسـخ بـه ایـن 

سـوال کـه آیـا آقـای طبـری، آقـای هاشـمی و آقـای نجفـی در زنـدان هسـتند یا 

خیـر، گفـت: »آقـای طبـری از مرخصـی طویل المـدت بهره منـد نشـده اسـت. 

اگـر وی در زنـدان نیسـت بـه دلیـل تصمیـم مرجـع قضایـی اسـت نـه بـه لحـاظ 

اعطـای مرخصـی. ممکـن اسـت یک زندانی درخواسـت اعمال مـاده ۴۷۷ کند 

و در فرآینـد رسـیدگی بـه ایـن مـاده به صـورت موقـت اجـرای حکم متوقف شـود، 

اجـرای حکـم کـه متوقـف شـد وی به خارج از زندان مـی رود و مجددا به وضعیت 

محکومیت اتهام زندانی رسـیدگی می شـود. اگر در فرآیند رسـیدگی، کاشـف به 

عمـل آمـد کـه نبایـد داخـل زندان شـود یا تبرئه می شـود یا ممکن اسـت نسـبت 

بـه مجـازات او تخفیـف داده شـود یـا ممکن اسـت به زندان برگـردد. آقای نجفی 

هـم نـه از مرخصـی بهره منـد اسـت و نـه در زنـدان بـه سـر می بـرد امـا براسـاس 

تصمیـم مرجـع قضایـی موجبـات آزادی وی فراهـم شـده اسـت. فکـر می کنـم 

ایشـان رضایـت شـاکی خصوصـی را گرفتـه باشـد. زمانـی کـه محکومـی رضایت 

شـاکی خصوصـی را دریافـت کنـد می توانـد به موجـب قانون از ارفاقـات قانونی 

بهره منـد شـود. موجبـات آزادی آقـای نجفـی از تسـهیاتی کـه قانونگـذار در 

حقوق کیفری پیش بینی کرده فراهم شـده اسـت. آقای طبری، آقای هاشـمی 

و آقـای نجفـی به واسـطه مرخصـی طویل المـدت خـارج از زندان نیسـتند اما در 

زنـدان هـم نیسـتند، آزادی ایـن افراد به واسـطه تسـهیاتی اسـت کـه قانونگذار 

تـدارک دیـده اسـت و همـه اینهـا در چهارچـوب موازیـن قانونـی آزاد شـده اند.« 

همین سـخنان رئیس سـازمان زندان ها باعث شـد موجی از انتقادات و شـبهات 

پیرامـون تصمیمـات مراجـع قضایـی دربـاره برخـی از زندانیان بـه راه افتاد. هیچ 

توضیـح دقیقـی، هیچ اسـتدلالی و هیچ نکته قابـل اتکایی درباره زندانی نبودن 

ایـن افـراد کـه هرکـدام مشـمول انبوهـی از اتهامات و جرائم هسـتند ارائه نشـد. 

رئیـس سـازمان زندان هـا طـوری روایـت می کند کـه انگار خودش هـم نمی داند 

چـرا ایـن سـه نفـر و احتمـالا خیلی هـای دیگـر شـبیه به اینهـا در زندان نیسـتند 

و بـه جـای تحمـل مجـازات جرائم و تخلفات شـان راست راسـت با تسـهیاتی که 

قانونگـذار بـرای آنهـا تـدارک دیـده بـرای خودشـان می گردنـد. کسـانی کـه هر 

کـدام به واسـطه تخلفـات و جرائمـی کـه داشـتند حسـابی روی مغـز مـردم رژه 

رفتنـد و فضـای عمومـی جامعـه را ملتهـب کردنـد و مـردم بـه خیـال اینکـه اینهـا 

درحـال تحمـل مجـازات هسـتند کمـی آرام گرفتـه بودنـد امـا دریـغ از اینکه یک 

نفـر از آنهـا در زنـدان باشـد. سـوال مهم تـر هـم اینکـه آیـا ایـن تسـهیات فقـط 

بـرای ایـن مشـاهیر زندانـی اسـت یا همـه از آن بهـره مندند؟ می بینیـد؟ رهبری 

بـه نکتـه درسـتی اشـاره کردنـد. مـا نمی دانیـم چـرا ایـن سـه نفـر و امثـال اینهـا 

بـه جـای تحمـل سـختی زنـدان مشـمول تسـهیات مرجـع قضایـی شـده اند و 

بـه زندگی شـان می رسـند، امـا ایـن را می دانیـم کـه اگـر ایـن اتفـاق قـرار بود رخ 

بدهـد و اگـر قـرار بـر آزادی اینهـا بـود، چرا پیش تر و البته به صـورت دقیق به عدم 

حضور اینها در زندان اشـاره نشـده اسـت و افکار عمومی قانع نشـده اند؟ اینها 

هـم البتـه نمونـه دیگـری از ضعف رسـانه ای در دسـتگاه قضایی کشـور به عنوان 

مرجع رسـیدگی کننده به پرونده های قضایی و اتهامات و تخلفات ریز و درشـت 

متخلفان کشـور اسـت. ناگفته نماند مرتبه دیگری از این سـهل انگاری ها را هم 

همین هفته گذشـته بررسـی کردیم. در گزارشـی که درباره سـازمان بازرسی و به 

مناسـبت هفتـه قـوه قضائیـه بـاز کردیـم و در گزارشـی به مطالبه رئیس دسـتگاه 

قضـا مبنی بـر محرمانـه نبـودن همـه پرونده هـای سـازمان بازرسـی پرداختیـم 

گفتیـم کـه بسـیاری از پرونده هـای قضایی اگر مشـخص و بااسـتدلال رسـانه ای 

شـوند و به اطاع مردم برسـند، تبدیل به پاشـنه آشـیل دسـتگاه قضایی، امنیتی 

و انتظامی نمی شـوند که به محض اطاع رسـانه های غیررسـمی از گوشـه ای از 

آن بلبشـویی بـه راه افتـد و بـه پایـگاه اجتماعـی نظـام ضربه بزند. کلـی هم بند و 

مـاده قانونـی ردیـف کردیـم که اینها، یعنی اطاع رسـانی پرونده ها در هر سـطح 

و مدلـی هیـچ منـع قانونـی نـدارد جز مـواردی خاص که اصا در بیـن انبوهی از 

پرونده هـای موجـود الکی محرمانه شـده چیزی نیسـتند. القصـه اینکه با منطق 

جلوی ضرر را هرجایی بگیری منفعت اسـت. رسـانه قوه قضائیه و دسـتگاه های 

رسـانه ای متولی دیگر، هرچه زودتر در این غبارآلودگی فضای رسـانه ای کشـور 

می بایسـت فکـری بـه حـال شـرایط موجـود کننـد و سـامانی بـه اطاع رسـانی و 

رسـانه دسـتگاه قضایی کشـور بدهند.

روز گذشته و در حاشیه سفر رئیس جمهور به استان کرمان، چندین پروژه 

آبرسانی و تامین برق منطقه افتتاح شد. یکی از پروژه های  آبی که دیروز با حضور 

ابراهیم رئیسی در کرمان افتتاح شد، بخشی از کان پروژه آبرسانی به شهرهای 

بم و بروات از طریق سد نسا است. طرح انتقال آب شرب به شهرستان های 

بم و بروات شامل خط لوله به طول ۵۷ کیلومتر، ایستگاه پمپاژ این پروژه در 

فاصله 32 کیلومتری از تصفیه خانه و 2۵ کیلومتری شهر بم به ظرفیت ۹۷۰ 

لیتر در ثانیه، دو مخزن ۵ و 1۰ هزار مترمکعبی و ۴۰ کیلومتر خط برق است 

که فاز اول تصفیه خانه این طرح نیز به ظرفیت 2۵۰ لیتر از مجموع 1۵۰۰ 

لیتر بر ثانیه بود. بیش از 1۰ سال بود که پروژه آبرسانی بم و بروات از سد نسا، 

نیمه کاره مانده بود. این درحالی است که سد نسا یکی از بهترین آب های استان 

را از منشا کوه های جبال بارز دارد اما مردم شهرهای شرقی استان به ویژه بم 

از دسترسی به این آب باکیفیت محروم بودند. فاز نخست پروژه آبرسانی به بم 

و بروات افزون بر ۴۰هزار نفر جمعیت را زیر پوشش قرار می دهد. حجم مفید 

مخزن سد نسا 168 میلیون متر مکعب و این سد نخستین و بزرگ ترین سد 

سنگریزه ای با رویه بتنی در کشور به حساب می آید. 

به گفته استاندار کرمان برای این پروژه نزدیک به 1۰۰ میلیارد تومان اعتبار 

خرج شده و برای تکمیل آن نیز نزدیک به 2 میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 

همچنین برای فاز دوم این پروژه و انتقال آب به دیگر شهرهای شرقی استان 

کرمان نزدیک به ۷۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است. فاز دوم این پروژه نیز 

انتقال آب به شهرهای نرماشیر، فهرج و ریگان است که مطالعات برای آبرسانی 

به این شهرها نیز به تصویب رسیده. بهره برداری پروژه آبرسانی به بم و بروات 

مشکل کم آبی ۴8 هزار مشترک در این دو شهر یعنی حدود 2۴۰ هزار نفر را 

برطرف می کند که میزان حجم آن نیز 2۰ میلیون مترمکعب در سال خواهد بود. 

مسئولان استانی دولت قبل دلایل عدم تکمیل این پروژه را افزایش قیمت ها، 

شیوع ویروس کرونا، جلوگیری 28 روزه اهالی روستای طَرَز و کمبود سیمان 

عنوان کرده بودند. با این وجود در تیر ماه 1۴۰۰ نیز قول هایی برای رسیدن 

آب خام به شهرهای بم و بروات در مرداد همان سال داده شده و گفته شده 

بود که تنها 2۰۰ متر از از خط لوله انتقال آب باقی مانده است. اما فاز اول 

این پروژه بالاخره روز گذشته و پس از 12 سال بهره برداری شد. کشاورزان 

پایین دست سد نسا سال های سال بود که حتی از آب کانال های کشاورزی 

نیز محروم بودند و البته این درحالی است که با توجه به شرایط اقلیمی در آن 

منطقه نه به میزان کافی باران می بارد و نه منبع آب جاری وجود دارد و تنها راه 

تامین آب در این مناطق آب قنات و چاه های آب است که هر از چندگاهی نیز 

زیر طوفان های مکرر شن و زیر خروارها خاک مدفون می شوند. پروژه انتقال 

آب از سد نسا به شهرهای بم و بروات پس از تعلل فراوان و چشم انتظاری مردم 

این دو شهر، بالاخره پس از 12 سال، روز گذشته تکمیل شد. 

همچنین خطوط جمع آوری، انتقال و تصفیه خانه سیرجان که از سال 13۹۷ 

آغاز شده بود، در این سفر افتتاح شد. این پروژه شامل 3۷3 کیلومتر خطوط 

جمع آوری و تصفیه خانه به ظرفیت 26 هزار و ۵۵۰ مترمکعب در شبانه روز است. 

افزایش سطح بهداشت عمومی و جلوگیری از آلودگی سفره آب های زیرزمینی، 

بازچرخانی آب و استفاده از پساب در صنعت از جمله ظرفیت های مثبت این 

پروژه تعریف شده. این پروژه در فاز یک برای تعداد 21۰ هزار نفر طراحی 

شده است. 

پروژه های تامین برق روی خط افتتاح
پنج طرح شبکه انتقال و فوق توزیع برق استان کرمان با اعتبار 1۹ هزار و 

2۰۰ میلیارد ریال طی سفر روز گذشته رئیس جمهور و وزیر نیرو به استان 

کرمان افتتاح شد. این طرح ها شامل خط ۴۰۰ کیلوولت بم به جیرفت، 

خط ۴۰۰ کیلوولت شاهماران، پست 132 کیلوولت سبزواران )جیرفت3(، 

خطوط 132 کیلوولت ارتباطی جیرفت و همچنین توسعه پست 132کیلوولت 

اسفندقه است. 

خط ۴۰۰ کیلوولت بم به جیرفت به طول ۹۰ کیلومتر با هدف ایجاد ارتباط 

بین شبکه سراسری و شبکه جنوب شرق کشور، بهبود ولتاژ منطقه و افزایش 

پایداری شبکه و به منظور تکمیل رینگ ۴۰۰ کیلوولت جنوب شرق احداث 

شده و گفته می شود این پروژه فرا منطقه ای است و استان های کرمان، 

هرمزگان، سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی را دربر می گیرد. اعتبار 

عملیات اجرایی این پروژه تک مداره از سال 13۹3 آغاز شده و اعتبار آن 

۷2۰۰ میلیارد ریال است. 

همچنین خط ۴۰۰ کیلوولت شاهماران، به طول 23 کیلومتر با هدف افزایش 

قابلیت توان شهرستان های بافت، رابر و ارزوییه احداث شده و عملیات اجرایی 

این پروژه از سال 138۵ آغاز شده است. از دیگر پروژه ها، افتتاح پست 132.2۰ 

کیلوولت سبزواران )جیرفت3( بوده که باعث بهبود پروفیل ولتاژ، تامین انرژی 

مورد نیاز متقاضیان و کاهش تلفات می شود و طرح های احداث خطوط 132 

کیلوولت ارتباطی جیرفت به طول 2۰ کیلومتر، منجر به کاهش تلفات و رفع 

افت ولتاژ و تامین بار منطقه و افزایش قابلیت اطمینان شبکه خواهد شد. پست 

با ظرفیت ۵۰ مگاولت آمپر با 2 فیدر خط و 16 فیدر 2۰ کیلو ولت و 2 فیدر 

بانک خازنی با اعتبار 3۵۰۰ میلیارد ریال عملیات اجرایی آن از سال 13۹۷ 

آغاز شده است. همچنین پروژه افزایش ظرفیت و توسعه پست 132کیلوولت 

اسفندقه با اعتباری بالغ بر 3 هزار میلیارد ریال با هدف تامین برق متقاضیان 

منطقه انجام شده است. 

در سفر رئیسی به کرمان پروژه های توسعه، احداث، اصاح و بهینه سازی 

متقاضی فاقد برق با   6۴۰۰ شبکه برق جهت به ر وزرسانی با بیش از 

سرمایه گذاری 168 میلیارد تومان نیز افتتاح شد. این پروژه جمعیت 6۴۰۰ 

مشترک را تحت پوشش قرار می دهد. از مزایای افتتاح این پروژه، برق رسانی 

به متقاضیان فاقد برق، رفع افت ولتاژ و افزایش قابلیت اطمینان شبکه برق 

است. همچنین پروژه برق رسانی به ۴ روستای فاقد برق با اعتباری بالغ 

بر 11 میلیارد تومان در روستاهای رز در و کلیچان ریگان، روستاهای ده 

برزوییه و هارونییه بردسیر، برق رسانی به 63۷ واحد مسکن ملی در بافت، 

بردسیر، بم، جیرفت و پروژه توزیع 26۰ سیستم قابل حمل خورشیدی 

بین عشایر در 16 شهرستان تحت پوشش نیز از دیگر پروژه های بود که در 

حوزه نیرو، روز گذشته توسط رئیس جمهور افتتاح شد. این سیستم های 

خورشیدی با توجه به تغییر سکونت گاه های عشایر کوچ رو و همچنین 

فاصله زیاد از شبکه سراسری برق برای مناطق پراکنده ای است که این 

هموطنان مان در اقصی نقاط کشور و از جمله در محدوده شمال استان 

کرمان برای اتراق استفاده می کنند. همچنین برای استفاده از دستگاه های 

برقی ضروری از جمله روشنایی محدود در چادرها و شارژ تلفن های همراه 

و افزایش رفاه اجتماعی این قشر، این سامانه های سیار خورشیدی به این 

خانواده ها اهدا  می شود. با این تعداد سامانه، حداقل تعداد 3۰۰ نفر از 

عشایر کوچ رو در شمال استان کرمان می توانند از مزایای انرژی برق این 

سامانه ها برخوردار شوند. 

پنل های خورشیدی قابل حمل عموما برای مصارف خانگی یا کمپینگ هستند. 

این پنل های خورشیدی مجهز به صفحه خورشیدی 2۰ وات با قابلیت تولید 

1۰۰ وات ساعت انرژی در طول شبانه  روز ند. یک پنل خورشیدی تا چند 

ساعت در معرض نور خورشید یعنی انرژی تجدید پذیر قرار می گیرد. مکان 

سایه و حتی وجود چند ابر در آسمان، بر میزان انرژی تولید شده توسط یک 

پنل تاثیر می گذارد. یک خانواده به طور متوسط روزانه 3۰ کیلووات ساعت 

برق مصرف می کند. ژنراتورهای خورشیدی سیار، تنها ۵ درصد تا 1۰ درصد 

برق مصرفی مورد نیاز یک خانواده را تامین می کنند. 

تقریبا دو سالی می شود که توسط اداره های کل  عشایر استانی، پنل های 

خورشیدی برای تامین برق موردنیاز عشایر جهت رفاه و بهبود کیفیت زندگی 

آنها توزیع می شوند. 

براساس اظهارات مسئولان سازمان امور عشایر کشور، قرار است که تا دو سال 

آینده پنل های خورشیدی بین بیش از هشت هزار خانوار عشایری توزیع شود. 

بدین شکل که تنها 1۰ درصد از قیمت پنل توسط عشایر دریافت و مابقی 

توسط دولت پرداخت می شود. آمارها درباره طرح توزیع این پنل ها در بین 

عشایر می گوید که تاکنون 2 هزار و ۵۰۰ پنل خورشیدی برای تامین برق 

پایدار بین عشایر مناطق مختلف کهگیلویه و بویراحمد، هزار و ۵۰۰ دستگاه 

در استان خراسان رضوی، 1۷۰ دستگاه پنل خورشیدی میان عشایر استان 

فارس، 3۰۰ دستگاه بین عشایر خراسان شمالی، هزار و 3۰8 دستگاه میان 

عشایر لرستان و ۵۴۴ پنل خورشیدی میان عشایر کرمانشاه در دو سال اخیر 

توزیع شده است. جمعیت عشایر کشورمان در 2۹ استان پراکنده است و آنها 

بیش از 1 و نیم میلیون نفر جمعیت دارند. 

پنل های خورشیدی در دو سال اخیر به شکل سهمیه بندی میان عشایر 

استان های مختلف کشور توزیع شده اند. 

تکمیل 50 درصدی فاز دوم پروژه انتقال دریا به کویر
6۷ سال پیش در منطقه خلیج فارس، کویت نخستین آب شیرین   کن ها را 

نصب و استفاده کرد. سپس بقیه کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز استفاده 

از آب شیرین کن ها را آغاز کردند. 

روز گذشته رئیس جمهور در بدو ورود خود ابتدا از پروژه انتقال آب خلیج فارس 

به کرمان بازدید کرد. این پروژه که از بهمن ماه سال 1۴۰1 کلید خورده تا 

به امروز بیش از ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. این خط به میزان 

3۰ میلیون مترمکعب آب قرار است آب استان کرمان را تامین کند و در کنار 

این خط انتقال آب تصفیه خانه ای نیز درحال احداث است. این طرح شامل 

1۴۵ کیلومتر خط انتقال آب، 2 تصفیه خانه و 2 ایستگاه پمپاژ آب است. 

مرحله نخست پروژه انتقال آب از خلیج فارس به فات مرکزی ایران به طول 

3۰۵ کیلومتر از بندرعباس به سیرجان با اعتبار 163 هزار میلیارد ریال در 

آبان ۹۹ افتتاح شد. مرحله دوم این طرح نیز به مقصد استان های مرکزی 

کشور، مس  سرچشمه کرمان و چادرملو و یزد به طول ۵2۰ کیلومتر و هزینه 

یک هزار و 2۰۰ هزار میلیارد ریال در 2۴ اسفندماه ۹۹ مورد بهره برداری 

قرار گرفت. براساس برنامه پیش بینی شده قرار است همزمان خط دوم نیز 

به طول یک هزار و ۵۵۰ کیلومتر از همین مسیر از هرمزگان به استان های 

خراسان جنوبی و خراسان رضوی برود که البته در آینده اجرایی خواهد شد. 

آمارهای موجود می گویند که در آینده بخش صنعت سالیانه ۹۵۰ میلیون 

مترمکعب آب برای مصارف خود کمبود خواهد داشت. از این رو استفاده 

از آب دریا یکی از ضرورت های بخش صنعت است. به عقیده کارشناسان 

حوزه نیرو منابع آبی سطحی و زیرسطحی را باید تنها به مصارف آشامیدنی، 

کشاورزی و محیط زیست اختصاص داد و بهترین راهکار برای تامین آب 

صنعت، استفاده از آب خاکستری یا منابعی است که تهدید کاهش چشمگیر 

یا اتمام آن وجود ندارد. 

در میان سه بخش مصرفی آشامیدنی، کشاورزی و صنعت که مصرف کنندگان 

منابع آبی محسوب می شوند بیشترین نیاز برای تامین آب از دریا به بخش 

صنعت اختصاص دارد. در هر کشور و دولتی تامین آب آشامیدنی به دلیل 

اهمیت آن اولین اولویت  تامین آب کشور است. بنابراین منابع آبی موجود در 

داخل کشور در درجه اول، به بخش آشامیدنی و پس از آن به سایر بخش های 

کشاورزی و صنعتی اختصاص دارند. تامین آب مصرفی کارخانه های مهم 

صنعتی در مرکز فات ایران از مهم ترین دغدغه های دولت ها در سال های 

اخیر بوده است. از این رو مانند سایر کشور، طرح تامین آب از دریا در 

دستورکار قرار گرفته است. در چند سال اخیر شرکت های معدنی و فلزی 

گل گهر سیرجان، مس سرچشمه کرمان و چادرملو که صنایعی آب بر 

محسوب می شوند به علت کمبود منابع آبی در داخل کشور برای اجرای 

طرح های توسعه ای دچار مشکل شده بودند ولی دسترسی به منابع آبی 

دریا از طریق طرح انتقال آب دریا به فات کشور، فرصت توسعه این صنایع 

و سرمایه گذاری بیشتری را فراهم می کند. 

براساس طرح اضطراری تامین آب کوتاه مدت شهرهای کرمان و رفسنجان 

از سامانه انتقال آب از خلیج فارس به صنایع جنوب شرق کشور در قالب 

طرح آبرسانی به شهرهای شمالی استان کرمان، ظرفیت انتقال یک هزار 

لیتر بر ثانیه آب، وجود خواهد داشت. هدف از این طرح انتقال آب شرب 

به شهرهای کرمان و رفسنجان از سامانه انتقال آب به صنایع جنوب کشور 

به میزان 3۰ میلیون مترمکعب در سال است.

یک روز بعد از تذکر رهبر انقلاب باز هم توضیح برای افکار عمومی درخصوص تصمیمات قضایی جدی گرفته نشد
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نگاهی به پروژه های افتتاح شده در کرمان

پروژه احیای بم؛ یک گام به جلو


